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ve dnech 16.–21. ledna 2006 na-
vštívila brno skupina devíti pracovní-
ků útvaru hlavního architekta města 
bagdádu a města basry. tato návštěva 
se uskutečnila v rámci jejich pobytu 
v české republice, před i po návštěvě 
brna iráčané pobývali zejména v pra-
ze.

brněnský program garantovala 
fakulta architektury vysokého uče-
ní technického v brně a organizovali 
a zajišťovali jej pracovníci ústavu 
teorie urbanismu této fakulty. během 
týdne skupina absolvovala přednášky 
a odborné semináře na půdě školy i na 
dalších brněnských úřadech a institu-
cích. skupina iráckých odborníků byla 
tvořena čtyřmi zástupci z města bag-
dádu a pěti zástupci z města basry. 
jmenujme a přibližme si pracovní ná-
plň alespoň některých z nich. 

funkci šéfinženýra – vedoucího 
sekce územního plánování na stej-
nojmenném odboru při magistrátu hl. 
města bagdádu zastává wadhah-ab-
dul-sahib hussein. z titulu své funk-
ce se podílí na zpracovávání územních 
plánů, poskytuje poradenství, reviduje 
a schvaluje územní plány. inženýrka 
pozemních staveb ragad-z-abdul  
majeed v současnosti pracuje v sek-
ci plánování komunikací na odboru 
územního plánování při magistrátu hl. 
města bagdádu, který koordinuje vý-
stavbu několika nových komunikací 

a křižovatek ve městě. město basra 
zastupovali i dva nejvýše postavení 
pracovníci tamních úřadů – generální 
ředitel odboru územního plánování 
při magistrátu města basry – ali is-
maeel jasim al mossawi a generální 
ředitel odboru územního plánování 
pro okres basry – bader abd el-za-
hra bader al-asady. nelehkou situaci 
v poválečném iráku ilustruje i potřeba 
úředníků z našeho pohledu s velmi ne-
všední pracovní náplní. ala abdullah 
poulad koordinuje na okresním úřadu 
basry plánování inženýrských projek-
tů a multifunkčních staveb, ale je též 
zodpovědný za číslování domů a je-
jich evidování.

sestavení odborného programu pro 
tyto návštěvníky bylo nelehkým úko-
lem, šlo o to, informace jakého druhu 
a jak zaměřené jim mají naše brněnská 
odborná pracoviště poskytnout. územ-
ně plánovací praxe v iráku u nás ne-
ní dostatečně známá, rovněž neumíme 
docenit a vnímat roli společensko-po-
litických poměrů v zemi, kde svou ne-
zastupitelnou úlohu hraje jiné, tradiční 
vnímání kulturních hodnot. obavy se 
nakonec ukázaly jako neopodstatněné 
a všechny přednášky i exkurze dopro-
vázely živé debaty na vysoké odborné 
úrovni. 

část programu zajistili přímo uči-
telé nebo externí spolupracovníci fa-
kulty architektury vysokého učení 

technického v brně. tito přednášející 
seznámili irácké kolegy s urbanistic-
kou historií brna a jeho současnými 
problémy, s vesnickým osídlením na-
šeho území, s problematikou zeleně 
a krajiny v územním plánování, s pro-
blematikou brownfields, s dopravní 
koncepcí brna a jihomoravského kra-
je i s moderními tvůrčími urbanistic-
kými přístupy (prof. ing. arch. jan 
koutný, csc., doc. ing. arch. milo-
slav konvička, csc., prof. ing. arch. 
mojmír kyselka, csc., rndr. mar-
tin culek, ph.d., prof. ing. arch. alois 
nový, csc., ing. arch. jiří palacký, 
ph.d., doc. ing. jan pavlíček, csc., 
ing. arch. petr hurník). celý jeden 
den byl formou přednášky i prohlídky 
s výkladem věnován historii brněnské 
architektury. tohoto úkolu se ujal ing. 
arch. dušan riedl. je nutno podo-
tknout, že celou dobu, a to byl zejmé-
na problém exkurzí, návštěvníky pro-
vázela nepřízeň počasí a mimořádné 
mrazy, na které iráčtí kolegové nebyli 
zvyklí. iráčané jako velmi užitečné 
zpětně hodnotili setkání a prezentaci 
v ústavu územního rozvoje pod ve-
dením jeho ředitelky ing. aleny na-
vrátilové. s problematikou územního 
plánu města brna byli seznámeni pro-
střednictvím přednášky ing. arch. ja-
roslava josífka, problémy s jeho apli-
kací byly předmětem prezentace a ná-
sledné bouřlivé a plodné diskuse na 
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magistrátu města brna, odboru územ-
ního plánování a rozvoje (ing. arch. 
vladimír dominik). soukromý i ne-
ziskový sektor reprezentovala v běhu 
přednášek a diskusí exkurze do areálu 
galerie vaňkovka, který organizačně 
zajistila ing. arch. eva staňková. zá-
věrem pobytu v brně navštívila sku-
pina pod vedením doc. ing. arch. ga-
briela kopáčika, dr. a ing. arch. karla 
havliše města zlín a kroměříž.

zejména při debatě na půdě magis-
trátu města brna se ukázala jistá ne-
sourodost procesu územního plánová-
ní u nás a v iráku. zatímco u nás sys-
tém regulativů v územně plánovací do-
kumentaci ukazuje, jak je možné a žá-

doucí území využít, v iráku má plá-
novací dokumentace až direktivní cha-
rakter. její význam je chápán tak, že je 
jakousi výzvou investorům a vyplývá 
z ní pro úředníky příslušných pláno-
vacích institucí téměř „povinnost“ za-
jistit využití pozemků dle litery územ-
ního plánu. tím se ovšem stávají ne-
potřebnými další nástroje územního 
plánování běžné u nás. plánovací do-
kumentace má také kratší časovou plat-
nost. rovněž lze vysledovat chybějící 
koordinaci rozvojových záměrů s dal-
šími dotčenými orgány státní správy. 
není též zcela běžné považovat např. 
záplavové území za regulativ ovlivňu-
jící charakter využití pozemků. 

naše města prošla před 16 lety po-
dobnou situací, jakou dnes zažívají 
města irácká, tedy přechodem od tota-
litního režimu k demokracii. ukazuje 
se, jak byl v této zemi zanedbáván roz-
voj dopravní a technické infrastruktu-
ry. situaci dnes navíc komplikuje ob-
rovský nárůst automobilizace v irá-
ku, budování nové dopravní sítě s dů-
razem na rozvoj hromadné dopravy je 
tedy pro tuto zemi jasnou prioritou. 
rovněž otázky ochrany životního pro-
středí byly dlouho stranou zájmu zod-
povědných orgánů a institucí, což irá-
čané připisují mimo jiné chybějícímu 
ekologickému vědomí ve společnosti. 
ve všech těchto oblastech se nabízí ši-
roké pole působnosti pro vzájemnou 
spolupráci, během diskusí byla ně-
kolikrát nastíněna i otázka možné spo-
lupráce českých a iráckých odborníků 
při zpracovávání nových územních 
plánů měst bagdádu a basry.

bezpečnostní ani společensko-po-
litická situace v iráku dosud rozhod-
ně není stabilizovaná, to několikrát 
opakovali samotní členové delegace. 
i systém a proces územního plánování 
teprve nyní dostává konkrétní podobu 
tak, jak jsou schvalovány příslušné le-
gislativní úpravy. proto byli všich-
ni členové irácké delegace vděčnými 
a pozornými posluchači. jistě, ukázalo 
se jakési informační vakuum způsobe-
né mnohaletým direktivním a totalit-
ním vedením státu. tomu jsme však 
právě my, kteří jsme se dlouho na-
cházeli v podobné situaci, schopni po-
rozumět. na příkladu naší země i irá-
ku se ukazuje, jak dlouho přetrvává 
v našich myslích ono „staré myšlení“, 
že vše řídí státní moc a příslušní pro-
fesní odborníci jsou pouze jejími vy-
konavateli.

závěrem mi nezbývá než poděkovat 
všem zúčastněným, fakultě architek-
tury vut v brně, jejím interním i ex-
terním přednášejícím, ústavu územ-
ního rozvoje, magistrátu města brna 
– odboru územního plánování a roz-
voje, občanskému sdružení a galerii 
vaňkovka, zástupcům města a zámku 
v kroměříži i českému rozhlasu brno 
za jejich vstřícný a přátelský přístup.
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